



خليل الحاج توفيق عيناً في مجلس الأعيان الأردني بمرسوم ملكي

كما يشغل عضوية مجلس إدارة "المجلس الأعلى للعلوم والتكنولوجيا". ومجلس الأعيان هو الغرفة الثانية من مجلس الأمة الذي يضم أيضاً مجلس النواب، ليشكلا مع السلطة التشريعية. ويتألف مجلس الأعيان الأردني من عدد لا يتجاوز نصف عدد مجلس النواب (الغرفة الأولى للبرلمان وعدد مقاعده 138)، بمن فيهم رئيس مجلس الأعيان، ويُعيّن الأعضاء والرئيس من قبل الملك مباشرة، ومدة رئاسة مجلس الأعيان سنتان، ويجوز التمديد لولاية ثانية. أما عضوية المجلس فمدتها أربع سنوات، ويجوز للملك إعادة تعيين من انتهت مدة عضويته في المجلس الجديد.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

أصدر ملك الأردن عبد الله الثاني، مرسوماً يقضيان بحل مجلس الأعيان وإعادة تشكيله برئاسة فيصل الفايّز. وشهدت التشكيلة دخول ممثلين عن التجارة بتعيين رئيس غرفة تجارة الأردن خليل الحاج توفيق عيناً في مجلس الأعيان الجديد. وحضر العنصر النسائي من خلال وجود عشر سيدات. ويشغل خليل الحاج توفيق العديد من المواقع والمناصب، حيث تم اختياره رئيساً لمجلس إدارة "غرفة تجارة الأردن" منذ ديسمبر/كانون الأول 2022، في المملكة الأردنية الهاشمية. وهو رئيس مجلس إدارة "غرفة تجارة عمان"، وعضو مجلس أمناء صندوق تمكين القدس، ونقيب تجار المواد الغذائية منذ أغسطس/آب 2021، ورئيس "التجمع الوطني للفعاليات الاقتصادية"،

Khalil Al-Haj Tawfiq was Appointed to the Jordanian Senate by Royal Decree

Jordan's King Abdullah II issued two decrees dissolving and restructuring the Senate, headed by Faisal al-Fayez.

The formation witnessed the entry of representatives of trade through the appointment of the President of the Jordan Chamber of Commerce, Khalil Al-Haj Tawfiq, as members of the new Senate. The female element was present through the presence of ten women.

Khalil Al-Haj Tawfiq holds many positions and positions, having been chosen as Chairman of the Board of Directors of the Jordan Chamber of Commerce since December 2022, in the Hashemite Kingdom of Jordan. He is the Chairman of the Board of Directors of the Amman Chamber of Commerce, a member of the Board of Trustees of the Jerusalem Empowerment Fund, the head of the Syndicate of Food Traders since August 2021, the Chairman of the National Association for Economic Activities,

and a member of the Board of Directors of the Higher Council for Science and Technology.

The Senate is the second chamber of the National Assembly, which also includes the House of Representatives, forming together the legislative branch. The Jordanian Senate consists of a number not exceeding half the number of the House of Representatives (the first chamber of parliament and the number of seats is 138), including the speaker of the Senate, and the members and the president are appointed directly by the king, and the term of the presidency of the Senate is two years, and may be extended for a second term. The membership of the Council is for a period of four years, and the King may reappoint those whose term of office has expired in the new Council.

Source (Union of Arab Chambers)

■ Saudi Arabia's Non-Oil Exports Increased by 7.5 Percent

Data from the General Authority for Statistics in Saudi Arabia showed that non-petroleum exports, which include re-exports, increased by 7.5% in August to about 27.5 billion riyals, compared to about 25.6 billion riyals in August 2023.

Saudi non-petroleum exports (excluding re-exports) increased by 3%, while the value of re-exported goods increased to 18.9% in the same period. Merchandise exports in August 2024 decreased by 9.8% to 92.8 billion riyals, compared to about 102.9 billion riyals from August 2023, as a result of the decrease in petroleum exports by 15.5% to about 65.25 billion riyals.

The percentage of petroleum exports in total exports decreased from 75.1% in August 2023 to 70.3% in August 2024. As for imports, they decreased in August 2024 by 3.9%.

[Source \(Al-Arabiya Net Website, Edited\)](#)



■ صادرات السعودية غير النفطية ترتفع 7.5 في المئة

أظهرت بيانات الهيئة العامة للإحصاء في السعودية، تسجيل الصادرات غير البترولية والتي تشمل إعادة التصدير ارتفاعاً بنسبة 7.5% في شهر أغسطس الماضي إلى نحو 27.5 مليار ريال، مقارنة بنحو 25.6 مليار ريال في شهر أغسطس 2023.

وارتفعت الصادرات السعودية غير البترولية (باستثناء إعادة التصدير) بنسبة 3%، فيما ارتفعت قيمة السلع المعاد تصديرها إلى ما نسبته 18.9% في نفس الفترة. وانخفضت الصادرات السلعية في شهر أغسطس 2024 بنسبة 9.8% إلى 92.8 مليار ريال، مقارنة بنحو 102.9 مليار ريال عن شهر أغسطس 2023؛ وذلك نتيجة لانخفاض الصادرات البترولية بنسبة 15.5% إلى نحو 65.25 مليار ريال.

وتراجعت نسبة الصادرات البترولية من مجموع الصادرات الكلي من 75.1% في شهر أغسطس 2023 إلى 70.3% في شهر أغسطس 2024. أما على صعيد الواردات، فقد انخفضت في شهر أغسطس 2024 بنسبة 3.9%.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصريف\)](#)

■ صندوق النقد: الصين تخاطر بتسجيل نمو أقل كثيراً من 4% إذا لم تنفذ إصلاحات

International Monetary Fund Managing Director Kritsalina Georgieva has warned that China's annual economic growth could fall to "well below" 4 percent if Beijing does not implement reforms to boost domestic consumption.

Georgieva told the IMF's annual meetings in Washington that the biggest obstacle to improving consumer confidence in China is the struggling real estate sector, and that steps must be taken to address it.

Chinese authorities are counting on growth of "around 5 percent" this year, but analysts say that target appears very optimistic because of the many obstacles faced by the world's second-largest economy.

[Source \(Al-Arabiya Net Website, Edited\)](#)



حذرت كريستالينا جورغييفا مديرة صندوق النقد الدولي، من أن نمو الاقتصاد الصيني السنوي قد يتراجع لما "يقال كثيراً عن" 4% إذا لم تنفذ بكين إصلاحات لتزويد من الاستهلاك المحلي.

ولفتت جورغييفا خلال اجتماعات صندوق النقد الدولي السنوية في واشنطن إلى أن العقبة الكبرى أمام تحسين ثقة المستهلكين في الصين هي قطاع العقارات المتعثر، وأنه يجب اتخاذ خطوات لمعالجة ذلك.

وتعول السلطات الصينية على نمو "بحدود 5% تقريباً" هذه السنة، لكن بحسب محللين فإن هذا الهدف يبدو متفائلاً جداً بسبب العوائق الكثيرة التي يواجهها ثاني أكبر اقتصاد في العالم.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصريف\)](#)

■ \$ 100 Billion Direct Investment in Iraq in Two Years

Iraq has attracted billions of dollars in foreign direct investment over the past two years, in the context of the government's strenuous attempts to stimulate the economy to serve the path of reconstruction and development in a country that is still struggling to emerge from the cycle of crises.

Advisor to the Prime Minister for Investment Mohammed Al-Najjar confirmed that the government has succeeded in attracting investments worth up to \$ 100 billion.

Al-Najjar, who is the director of the Iraq Fund, said: "We are at the beginning of the road and there are other projects with large sums and in various sectors."

In the latest move, the fund announced the signing of a memorandum of understanding with the Egyptian international company Elsewedy Electric, which includes investments worth \$5 billion and the establishment of 3 industrial cities.

The agreement also aims to establish an Iraqi investment fund under the name of "Tawteen Fund" to attract investments domestically & internationally.

[Source \(Al-Arab Newspaper of London, Edited\)](#)



■ 100 مليار دولار حجم الاستثمار المباشر في العراق خلال عامين

جذب العراق المليارات من الدولارات من الاستثمار الأجنبي المباشر خلال العامين الماضيين، وذلك في سياق المحاولات المضنية للحكومة لتنشيط الاقتصاد بما يخدم مسار إعادة الإعمار والتنمية في بلد لا يزال يكافح للخروج من دوامة الأزمات. وأكد مستشار رئيس الوزراء لشؤون الاستثمار محمد النجار أن الحكومة نجحت في استقطاب استثمارات تصل قيمتها إلى 100 مليار دولار.

وقال النجار الذي يشغل منصب مدير صندوق العراق "نحن في بداية الطريق وهناك مشاريع أخرى وبمبالغ كبيرة وفي مختلف القطاعات".

وفي أحدث خطوة، أعلن الصندوق توقيع مذكرة تفاهم مع شركة السويدي إلكتريك المصرية العالمية، يتضمن استثمارات بقيمة 5 مليارات دولار وتأسيس 3 مدن صناعية.

وتهدف الاتفاقية أيضاً لتأسيس صندوق استثماري عراقي تحت مسمى "صندوق التوطين" لجذب الاستثمارات المحلية والدولية.

[المصدر \(صحيفة العرب اللندنية، بتصريف\)](#)

Prices Are Likely to Increase Globally Due to Weak Maritime Supply Chains

The United Nations Conference on Trade and Development (UNCTAD) has given pessimistic signals that prices in global markets could rise again due to weak shipping supply chains.

The UNCTAD report warned in a recent report that the global economy is at increased risk due to vulnerabilities in major sea routes, and warned that if the crisis in the Red Sea and the Panama Canal continues, global consumer prices could rise by 0.6 percent by 2025.

The impact for small island developing states will be more severe, with prices up 0.9 percent and processed food prices up 1.3 percent. In the midst of a global battle over inflation, geopolitical tensions in the Middle East, the war between Russia and Ukraine, as well as global warming, are clearly complicating shipping activity, affecting markets and consumers alike.

[Source \(Al-Arab Newspaper of London, Edited\)](#)

النسار مرشحة للارتفاع عالميا جراء ضعف سلاسل التوريد البحرية

أعطى مؤتمر الأمم المتحدة للتجارة والتنمية (أونكتاد) إشارات متشائمة حول إمكانية عودة الأسعار في الأسواق العالمية إلى الصعود مجددا جراء ضعف سلاسل التوريد عبر الشحن البحري.

وحذر تقرير أونكتاد في تقرير حديث من أن الاقتصاد العالمي معرض لخطر متزايد بسبب نقاط الضعف في الطرق البحرية الرئيسية، وحذر من أنه إذا استمرت الأزمة في البحر الأحمر وقناة بنما فقد ترتفع أسعار المستهلك العالمية بنسبة 0.6 في المئة بحلول عام 2025.

واللافت في التقرير أن التأثير بالنسبة للدول الجزرية الصغيرة النامية سيكون انعكاس ذلك الوضع أكثر حدة حيث قد ترتفع الأسعار بنسبة 0.9 في المئة، وربما ترتفع أسعار الأغذية المصنعة بنسبة 1.3 في المئة.

وفي خضم معركة عالمية على التضخم تؤثر التوترات الجيوسياسية في الشرق الأوسط والحرب بين روسيا وأوكرانيا، فضلا عن الاحتباس الحراري على تعقيد نشاط الشحن بشكل واضح، الأمر الذي يؤثر على الأسواق والمستهلكين على حد سواء.

[المصدر \(صحيفة العرب اللندنية، بتصرف\)](#)

